
ذوب آهن اصفهان؛ نماد صنعت فولاد ایران
گروه شهرســتانها - لادن سلطانی: علی ربیعی، دســتیار اجتماعی 
رئیس جمهور، و سردار حسین علایی، سرپرست صندوق حمایت و بازنشستگی 
کارکنان فــولاد، به همراه هیئت همراه از خط تولید ذوب آهن اصفهان بازدید 

کردند.  
ربیعی در این دیدار از ذوب آهن اصفهان به عنوان نماد صنعت فولاد ایران یاد 
کرد و گفت: تأسیس ذوب آهن تحقق آرزوی دیرینه ایرانیان برای برخورداری 
از این صنعت پیشــرفته بود.  وی همچنین ابراز امیــدواری کرد که با تلاش 
مدیران و کارکنان این مجتمع، ذوب آهن دوباره به روزهای خوب خود بازگردد. 
مدیرعامل ذوب آهن در این دیدار ضمن اشــاره به پیشینه این شرکت و نقش 
آن در توسعه صنایع کشــور، گفت: مجموعه ای از اقدامات برای بهبود شرایط 
ذوب آهن برنامه ریزی شده است.  از جمله این اقدامات می توان به رفع مشکلات 
خط تولید، اجرای پروژه های ارتقاء تکنولوژی و احداث نیروگاه برق خورشیدی 
اشــاره کرد. وی تأکید کرد که ذوب آهن اصفهان همچنان در مسیر خدمت به 
جامعه و صنعت کشــور گام برمی دارد و تلاش دارد جایــگاه خود را به عنوان 

پیشتاز صنعت فولاد حفظ کند. 

گامی بلند برای رفع تنش آبی
 استان خراسان جنوبی

طــرح تأمین آب شــرب بیرجند ، گامی بلند برای رفع تنش آبی اســتان 
خراسان جنوبی است. 

خشکســالی ۲۲ ساله و برداشــت بی رویه از منابع آب زیرزمینی، خراسان 
جنوبی را با بحران کم آبی مواجه کرده اســت.  در این میان، پروژه مهمی برای 
تأمین آب شــرب شــهر بیرجند با هدف رفع تنش آبی در حال اجراست که 
می توانــد تحول بزرگی در این منطقه کویری ایجاد کند. ســارانی، مدیرعامل 
شــرکت آب منطقه ای خراســان جنوبی طرح تأمین آب شرب بیرجند گفت: 
طرح تأمین آب شــرب بیرجند ، با هدف تأمین ۴ میلیون متر مکعب آب در 
سال طراحی شده که در نقاط جنوبی شهر بیرجند به طول ۶۰ کیلومتر در حال 
اجرا است.  وی هزینه اجرای این پروژه ۶۵۰ میلیارد تومان برآورد شده است و 
برای تکمیل آن، ۵۵۰ میلیارد تومان اعتبار دیگر مورد نیاز است. سارانی افزود: 
بــا اتمام این پروژه، ظرفیت تأمین آب شــرب بیرجند به ۱۰۰۰ لیتر در ثانیه 
خواهد رسید که می تواند بخش عمده ای از مشکل کم آبی این شهر را رفع کند. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان 
جنوبــی، اعلام کرد:در کنار این طرح، انتقال آب از دریای عمان نیز در فاز اول 
قرار دارد که ســالانه ۶۰ میلیون متر مکعب آب به اســتان خواهد رســاند. با 
قول مســئولان و تأمین اعتبار لازم، پروژه تأمین آب شرب بیرجند تا تابستان 
سال آینده به بهره برداری خواهد رسید. این پروژه تاکنون ۴۴ درصد پیشرفت 
فیزیکی داشــته است و مســئولان با تمام توان در تلاش اند این طرح مهم را 
به زودی به سرانجام برسانند و امیدواری تازه ای برای مردم منطقه ایجاد کنند. 

ماجرای فروپاشی
 گل ستون هخامنشی تخت جمشید

مسئول گروه حفاظت و مرمت پایگاه میراث جهانی پارسه، درباره فروپاشی 
گل ستون هخامنشی تخت جمشید توضیحاتی ارائه داد. 

در پی انتشار خبری مبنی بر فروپاشی گل ستون هخامنشی تخت جمشید، 
مسئول گروه حفاظت و مرمت پایگاه میراث جهانی پارسه، توضیحاتی در این 
خصوص ارائه داد. شــهرام رهبر مســئول گروه حفاظت و مرمت پایگاه میراث 
جهانی تخت جمشید، اظهار کرد: گل ستون هخامنشی تخت جمشید که خبر 
مرمت آن اخیرا در یکی از رســانه ها منتشر شده است؛ از بازسازی علمی ۷۴۰ 
قطعه شکسته شده یک گل ستون هخامنشی شکل گرفته؛ و این قطعات بیش 

از ۲ هزار سال در فضای آزاد قرار داشتند.  
او افزود: در ســال ۱۳۹۵ - ۱۳۹۶ مرمت این گل ستون شروع شده و بدون 
استفاده از میله گذاری؛ با چسب آرولدیت و ملات پایه آهکی لدان انجام شده 
اســت. این کارشناس پیشکسوت در حوزه مرمت ســنگ در تخت جمشید، 
گفت: هم اکنون به علت وضعیت سخت آب و هوایی؛ یک قطعه از ۷۴۰ قطعه 
بازسازی شده که خود از چند قطعه دیگر تشکیل شده بود نیاز به مرمت مجدد 
پیدا کرد.  این قطعه توسط مرمتگران برداشته، روی الوار چوبی گذاشته شد و 
در دستور کار مرمت تکمیلی قرار دارد.   به گزارش روابط عمومی پایگاه جهانی 
تخت جمشید، رهبر گفت: با توجه به اینکه در مرمت های سنگ درنظرگیری 
شرایط آب و هوایی بسیار حائز اهمیت است؛ لذا پس از فصل سرما مرمت این 
قطعه با رعایت اصول فنی انجام خواهد شــد.  بدیهی اســت حفاظت و مرمت 
در تخت جمشید با تایید کارگروه فنی پایگاه های میراث جهانی انجام می شود. 
لازم به ذکر است مرمت امری است مستمر و یکی از اقدامات گروه حفاظت و 

مرمت تخت جمشید؛ پایش مستمر و بهسازی مرمت های پیشین است. 

۱۶۵ میلیارد مترمکعب گاز پارس جنوبی 
به خط سراسری تزریق شد

مدیرعامل شــرکت مجتمع گاز پارس جنوبی گفت: با تلاش کارکنان این 
مجتمع در ۱۰ ماه ســال جدید ۱۶۵ میلیارد مترمکعب گاز به خط سراسری 

تزریق شد. 
 غلامعباس حســینی مدیرعامل شــرکت مجتمع گاز پارس جنوبی گفت: 
کارکنان پالایشــگاه های ۱۳ گانه پارس جنوبی در راستای تولید حداکثری و 
پایــدار گاز در فصل زمســتان تمام توان خود را بــه کار گرفته اند و بر همین 
اساس روزانه نزدیک به ۶۰۰ میلیون مترمکعب گاز در پالایشگاه های مجتمع 
تولید می شــود. وی با اشاره به رشد ۲ درصدی تزریق گاز به شبکه سراسری 
نســبت به مدت مشابه سال قبل یادآورشد: ۷۳ درصد از تولید گاز سبد انرژی 
کشور مربوط به مجتمع گاز پارس جنوبی است . حسینی ادامه داد: محصولات 
تولیدی مجتمع گازی پارس جنوبی نقش اثر گذاری در تامین آرامش و آسایش 
هموطنان و همچنین امنیت انرژی و شکوفایی اقتصاد کشور دارد.  به گزارش  
روابط عمومی پارس جنوبی، مدیرعامل شــرکت مجتمــع گاز پارس جنوبی 
تصریح کرد: امسال بیش از دو میلیون تن بوتان، سه میلیون تن پروپان، یک و 
نیم میلیون تن اتان، ۵۰۰ هزارتن گوگرد دانه بندی شده و ۲۰۱ میلیون بشکه 
میعانات گازی در این مجتمع تولید شــده اســت . حسینی گفت: در ۱۰ ماه 
ســال جدید ۱۲۷ میلیون و ۲۱۷ هزار بشکه میعانات گازی از این مجتمع به 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس ارسال شد. مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی 
افزود: در بازه زمانی یادشده سه میلیون ۵۰۰ هزار بشکه میعانات گازی نیز به 

پتروشیمی نوری ارسال شده است. 

توسعه گازرسانی در سیستان و بلوچستان
مدیرعامل شــرکت گاز سیستان و بلوچســتان گفت: با اجرای چهار طرح 
گازرسانی در سطح اســتان توسعه گازرسانی به صنایع سیستان و بلوچستان 
شــتاب بیشتری می گیرد.  محمدرضا میرشکاری در گفت وگو با ایسنا، افزود: 
در ادامه روند توســعه گازرسانی و خدمات رســانی در سیستان و بلوچستان، 
طرح های گازرسانی به شهرهای گلمورتی و میرجاوه با هدف بهره مندی بیش 
از ۱۹هــزار و ۵۰۰ خانوار در حال اجراســت. وی ادامه داد: پروژه گازرســانی 
به ۲۰ واحد صنعتی مســتقر در شــهرک صنعتی میرجاوه و ۱۷ صنعت دیگر 
واقع در مســیر پروژه نیز، در حال اجرا است که به زودی شروع به فعالیت می 
کند. مدیرعامل شرکت گاز سیستان و بلوچستان ادامه داد: در دیگر بخش های 
صنایع و مصرف کنندگان عمده نیز، پروژه های گازرسانی به ۳۲ متقاضی عمده و 
جایگاه های CNG مستقر در شهرستان های ایرانشهر، بمپور و محمدان نیز به 
به زودی به بهره برداری می رسند. وی اظهار کرد: اجرای گاز رسانی به گلخانه ها 
و همچنین طرح گازرســانی به شهرک صنعتی شــهر محمدآباد نیز با هدف 
بهره مندی ۳۸ صنعت، از جمله پروژه هایی هســتند که با بهره برداری از آن ها، 
علاوه بر بهره مندی این واحدها از نعمت گازطبیعی، زمینه اشتغال زایی جوانان 

استان را نیز فراهم می آورد. 

اصفهان

خراسان جنوبی

فارس

بوشهر

سیستان و بلوچستان

کردستان می تواند کمبود سیب زمینی 
در برخی از استان ها را تامین کند

معــاون هماهنگی امور اقتصادی و توســعه منطقه ای 
استاندار کردســتان گفت: برای برخی از استان های کشور 
که با مشــکل کمبود و افزایش قیمت سیب زمینی مواجه 
هســتند می توان از محل ذخیره سازی استان این مشکل 

را مرتفع ساخت. 
ارســلان ازهاری در جلســه تنظیم بازار اســتان که با 
محوریت بررســی قیمت ســیب زمینی که در محل سالن 
شــهدای گمنام استانداری برگزار شد، اظهار کرد: در حال 
حاضر برخی از اســتان های کشــور با کمبود سیب زمینی 
و افزایش قیمت این محصول مواجه هســتند که با توجه 
به ظرفیت اســتان در تولید سیب زمینی می توان از محل 
ذخیره ســازی صورت گرفته، نسبت به حل این مشکل در 
کشور اقدام کنیم. وی همچنین افزود: یکی از سیاست های 
وزارت جهاد کشاورزی اجرای طرح الگوی کشت است و در 
برنامه هفتم توسعه نیز به اجرای این مهم تاکید شده است. 
به گزارش ایســنا، معاون هماهنگی امــور اقتصادی و 
توسعه منطقه ای استاندار کردســتان ابراز امیدواری کرد: 
طرح الگوی کشت بر اساس نیازمندی های کشور و استان 
و افزایش  راندمان تولید در هکتار اجرا و بخش عمده ای از 
دغدغه  کشاورزان برطرف خواهد شد. ازهاری گفت: استان 
کردستان به واسطه وجود منابع آبی و خاکی مناسب یکی 
از قطب های کشاورزی کشور در تولید محصولاتی همچون 
گندم، ســیب زمینی و توت فرنگی است. معاون هماهنگی 
امور اقتصادی اســتاندار کردســتان تاکید کرد: ســازمان 
تعاون روســتایی متعهد شده  است که مابه التفاوت قیمت  
سیب زمینی را از محل خرید آن پرداخت کند. ازهاری در 
ادامه با اشــاره به نقش کشاورزان در تامین امنیت غذایی 
استان و کشــور، تصریح کرد: باید در حداقل زمان ممکن 
تســهیلات یارانه دار به جهت افزایــش تولید محصولات 
کشــاورزی به تولیدکنندگان، ذخیره سازان و فعالین این 

حوزه  پرداخت شود. 

همه شهرها و روستاهای گلستان 
از منابع آب پایدار بی بهره اند

مدیرعامل آب و فاضلاب گلســتان با اشــاره به مشکل 
اساسی استان گلستان در تأمین آب شرب گفت: هیچ کدام 
از شهرها و روستاهای استان از منابع آب پایدار مانند سد، 
بهره مند نیستند و این مسئله اســتان ما را با چالش های 

جدی در فصل تابستان مواجه می کند. 
ابوالفضل رحیمی در ســتاد خبری فجر گلستان اظهار 
کرد: مشــکل اصلی در استان این است که ۹۵ درصد آب 
شــرب از چاه ها تأمین می شود و هیچ شــهر و روستایی 
در اســتان وجود ندارد که از منابع تأمین پایدار برخوردار 
باشــد.  در کشور دو مرکز اســتان وجود دارد که فاقد سد 
برای تأمین آب شرب هستند که یکی از آنها شهر گرگان 
اســت. مدیرعامل آب و فاضلاب استان گلستان با اشاره به 
برداشت های بی رویه از ســفره های آب زیرزمینی استان 
گفت: در ســال های گذشــته ۱. ۶ لیتر بر ثانیه از ظرفیت 
آبخوان عمیق اســتان از دست رفت و یکی از این تبعات، 
کمبود آبی است که از چاه ها استحصال می کنیم.  همچنین 
براساس بررســی ها در دو دهه گذشــته متوسط آبدهی 
چاه های آب شرب از ۱۹. ۵ لیتر به ۱۳. ۵ لیتر رسیده است. 
او افزود: استمرار برداشت از چاه ها برای تأمین آب شرب 
خطرات جدی برای استان از جمله فرونشست، از بین رفتن 
آبخوان ها و . . .  به همراه خواهد داشــت. رحیمی با اشاره 
به مشکل اساسی استان گلستان در تأمین آب شرب گفت: 
هیچ کدام از شهرها و روستاهای استان از منابع آب پایدار 
مانند سد بهره مند نیستند و این مسئله چالش های جدی 
به ویژه در فصل تابستان ایجاد می کند. وی با اشاره به اینکه 
از دهه ۸۰ تاکنون، متوسط ظرفیت آبدهی چاه های استان 
از ۱۹. ۵ لیتر به ۱۳ لیتر کاهش یافته است و برداشت های 
غیرمجاز و افت کیفیت سفره های زیرزمینی از عوامل اصلی 
این بحران هســتند، گفت:  ما بیش از دو برابر اســتاندارد 
آب مصــرف می کنیم و همین مســئله موجب تشــدید 
چالش های آبی در استان شده است و باید با استفاده بهینه، 
بحران آب را حل کنیم. به گزارش ایسنا، مدیرعامل آب و 
فاضلاب استان گفت: استفاده مجدد از پساب ها و آب های 
خاکستری باید در استان مورد اولویت ما باشد.  حدود دو 
ماه قبل ۱۰ میلیون مترمکعب تخصیص پساب برای پروژه 
پتروشیمی داشتیم که این مقدار تا ۲۰ میلیون مترمکعب 

قابل افزایش خواهد بود. 

کشت برنج با آب چاه در بروجرد 
ممنوع است

رئیس جهاد کشاورزی بروجرد گفت: کشت برنج با آب 
چاه در شهرستان ممنوع است. 

جواد گودرزی در جلســه شــورای حفاظت منابع آب 
بروجرد که در سالن جلسات فرمانداری شهرستان برگزار 
شد، اظهار کرد: متأســفانه به دلیل اقتصادی  بودن کشت 
برنج کشاورزان به سمت کشت برنج می روند. وی با اشاره به 
رعایت الگوی کشت خاطرنشان کرد: امسال برای اولین بار 
در زمینه کشت برنج در برنامه ابلاغی ۵۴۰ هکتار ابلاغیه 
داشــته ایم و با توجه به اینکــه در برخی روان آب ها و آب 

سطحی امکان کشت فقط برنج وجود دارد. 
رئیس جهاد کشــاورزی بروجرد اضافه کرد: برای سال 
زراعی کشت سیب زمینی ۵۰۰ هکتار و پیاز ۲۰۰ هکتار به 
کشاورزان ابلاغ شده و این کشت نیز در اراضی که آب هست 
انجام خواهد شد. گودرزی بیان کرد: در زمینه کشت کلزا و 
سایر دانه های روغنی چالش هایی داریم زیرا زیرساخت های 
لازم برای کشــت این دانه ها وجود نــدارد. یحیی کریمی 
رئیــس اداره منابع طبیعی و آبخیــزداری بروجرد نیز در 
این جلســه، گفت: علمی ترین و مؤثرترین راه ذخیره آب 
و جلوگیری از ســیلاب و حفظ خاک عملیات آبخیزداری 
اســت. وی ادامه داد: طی ۲ سال اخیر سه بند گلچهران، 
کریم آباد و زرشکه بروجرد انجام شده و مطالعات برای چند 
نقطه دیگر نیز در حال انجام است. به گزارش ایسنا، رئیس 
اداره منابع طبیعی و آبخیزداری بروجرد تصریح کرد: ۲۵۰ 
بند خاکی لایروبی آن ها نیازمند تأمین اعتبار است که اگر 
اعتبار در این زمینه فراهم شــود اقدامی مؤثر و ماندگار در 

ذخیره آب و حفاظت از خاک خواهد بود. 
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شــاید یکی از مهمترین اخباری که 
رسانه های  تمامی  یک  تیتر  روزها  این 
جهان محسوب می شود، اخبار مربوط به 
ایالت های مختلف آمریکا  آتش سوزی 

همچون کالیفرنیا است. 
آتش ســوزی که در ابعاد بسیار گسترده 
و به صورت کاملا طبیعی در آمریکا صورت 
گرفته، با بررسی تصاویر ماهواره ای درمی یابیم 
که هیچ گونه دخالت بشــری در این حادثه 
وجود نداشته است، آتش سوزی های جنگلی 
کــه با توجه به موقعیت جغرافیایی برخی از 
این ایالت ها به استان مازندران، موجب شده 
تا برخی از رســانه ها، فضای مجازی و مردم 
نسبت به تشابه وقوع این اتفاق در این استان 
ابراز نگرانی کرده و پرسش هایی همچون »با 
توجه به شرایط آب و هوایی برخی ایالت های 
آمریکا با استان مازندران، آیا باید منتظر وقوع 
همچین آتش سوزی در این استان باشیم؟« 
و یا اینکه »با توجه به اینکه ایران در گذشته 
آتش سوزی های جنگلی را تجربه کرده است 
پس اتفاقی شــبیه آنچــه در آمریکا اتفاق 
افتاده ممکن است در این استان نیز به وقوع 

بپیوندد؟« را مطرح کنند. 
بر این اساس، سیدرمضان موسوی عضو 
هیئت علمی و اســتادیار دانشــکده منابع 
طبیعی گروه مهندسی آبخیزداری دانشگاه 
علوم کشاورزی و منابع طبیعی ساری در این 
خصوص با اشاره به اینکه وزش باد و حرکت 
توده های باد آتشــین در کالیفرنیا، یک نوع 
از بلایــای طبیعی را به وجود آورده که هیچ 
ابزاری قادر به مهار و کنترل آن نبوده است، 
اظهار کرد: برخــی از مردم ایران و مازندران 
نباید نگران باشــند که مشابه این حادثه در 
مازنــدران رخ بدهد، باید گفت که این مدل 
از آتش ســوزی یک پدیده منحصر طبیعی 
بوده که دســت بشر نقش مستقیمی در آن 
نداشته است. وی با اشاره به وقوع یک بلای 
آسمانی نسبت به ایالت های مختلف آمریکا، 
به این موضوع نیز اشاره کرد که، شباهتی از 
لحاظ سرزمینی میان مازندران و ایالت های 
آمریکا همچون کالیفرنیــا وجود ندارد چرا 
کــه در آنجا جریان باد و آتش از اقیانوس به 
سمت خشکی بوده، اما در مازندران اقیانوسی 

وجود ندارد. 
اســتادیار دانشــکده منابع طبیعی گروه 
مهندسی آبخیزداری دانشگاه علوم کشاورزی 
و منابع طبیعی ساری، ادامه داد: در مازندران 
بزرگترین دریاچــه جهان با اصطلاح دریای 
خزر وجود دارد که آب آن به صورت تدریجی 
پســروی می کند، محدود و محصور است و 
جریانات اقیانوســی همچون اقیانوس بزرگ 

آرام در آن دیده نمی شود. 
موسوی با اشــاره به اینکه از سوی دیگر 
در ســرزمین پهنــاور مازنــدران چندین 
روســتا و شــهر وجود دارد که بدلیل تراکم 
ســاختمان هایی با مصالح بتنــی و بلوکی، 
احتمال وقوع آتش سوزی کمتر از سازه های 
چوبی ایالت های مختلف آمریکا است، گفت: 
اینکه میان مازندران و ایالتی، چون کالیفرنیا 

مقایسه شــود، علمی و بر اساس نشانه های 
ســرزمینی نیست.  بسیاری از کارشناسان و 
اســاتید دانشگاه معتقدند کاهش بارندگی و 
تغییر الگوی باران در ســال های گذشته به 
ویژه در دهه ۹۰ نشــان از تغییرات گسترده 
اقلیم در مازندران داشت، همچنین کم شدن 
باران، کم شــدن خروجی آب رودخانه ها و 
همچنین افزایش شــوری خــاک به همراه 
در دســترس نبودن آب های زیرزمینی نیز 
می توانست شــاهدی بر این مدعا باشد، اما 
رئیس انجمن گردشگری پایدار سبز مازندران 
این موضوع را همخوان با این سال های این 
استان نمی داند و معتقد است تغییرات اقلیم 

در تمام دنیا به وقوع پیوست. 
موسوی به تغییرات نامحسوس اقلیم در 
مازندران اشاره کرد و گفت: مازندران مدتی 
اســت که وارد شرایط ترسالی شده و نسبت 
به ســال های اخیر بارندگی های بیشتری را 
مشاهده می کنیم. وی افزود: شاید صحیح تر 
آن باشد که گفته شود، مازندران کلکسیونی 
از تنوع اقلیم ها ست، اما تغییر اقلیم از لحاظ 
علمی اگر مورد بررســی قرار بگیرد، آنچنان 
محسوس نیست. اســتادیار دانشکده منابع 
طبیعی گروه مهندسی آبخیزداری دانشگاه 
علوم کشــاورزی و منابع طبیعی ســاری با 
تاکید بر اینکه مقایسه سواحل دریاچه خزر 
با اقیانوس عظیــم آرام به عنوان بزرگترین 
اقیانوس جهان از لحاظ علمی معنادار نیست، 
تصریح کرد: یکــی از کار های خوبی که در 
دهه گذشته در خصوص منابع طبیعی شده 
بحث تنفس جنگل ها بوده که کمک بزرگ 
و جدی به حیات جنگل و بازاحیایی تجدید 

حیات آن شده است. 
عضو هیئــت علمی دانشــگاه مازندران 
با بیان اینکــه قرار گرفتــن در کنار پایگاه 
جمعیتی بزرگ کشور همچون تهران که با 
انواع مشکلات از جمله آلودگی، چالش های 
زیست محیطی و روزمرگی دست و پنجه نرم 

می کند موجب شده تا مازندران را پیوسته به 
عنوان مقصد گردشگری انتخاب کنند، اظهار 
کرد: ورود گردشــگر به مازندران پیامد های 
خاص خود را دارد، برخی از این گردشگران، 
ماندگاری کمی دارند و می توانند چالش هایی، 
چون آتش سوزی را ایجاد کنند، اما بخشی 
از جمعیت بــه دنبال ماندگاری بیشــتر با 
خرید زمین هســتند که پدیــده »تقاضای 
بــالای اجتماعی برای زمیــن« را به وجود 
آوردند. رمضان زاده با بیان اینکه این تقاضای 
بالای اجتماعی برای زمین موجب شــده تا 
گردشگران به دنبال اراضی جنگلی و مراتع 
برای ســاخت مســکن به جهت ماندگاری 
در این اســتان باشــند، گفت: در مازندران 
روســتا های زیادی حدفاصل مرتع و جنگل 
وجود دارد و این مناطق جاذب گردشــگری 
 بــا الگو هــای جمعیتی »خانه دوم« شــده
است. وی با اشــاره به اینکه با اشباع شدن 
ســواحل مازندران و تمایل گردشــگران به 
حضور در منطقه آرام و بی حاشیه، جذابیت 
مناطــق جنگلی و مرتعــی افزایش یافته و 
این امر موجب شــده تا تجاوز به جنگل به 
شیوه های مختلف صورت بگیرد، اظهار کرد: 
از سوی دیگر جامعه محلی نیز به این نتیجه 
رسیده که تقاضای اجتماعی برای این اراضی 
جنگلی وجــود دارد و به دنبال تصاحب این 
اراضی جنگلی شدند تا بتواند آن را در قبال 
مبلغی به متقاضیان واگذار کند، بنابراین، این 
امر موجب تخریب گســترده اراضی جنگلی 
و یا روســتا های منتهی شده به جنگل شده 

است. 
به گزارش تســنیم، رمضان زاده به حادثه 
آتش ســوزی تنکابن در چند سال گذشته 
اشاره کرد و گفت: مازندران سابقه آتش سوزی 
گسترده اراضی جنگلی را دارد، اما این حادثه 
در مقیاس جغرافیایی کوچک بوده اســت.  
ضمن آنکه زمانی که این آتش سوزی اتفاق 
افتاد، در همان شب باران شدیدی شروع به 

باریدن کرد تا حدود زیادی روند گســترش 
آتــش را بــه تاخیر انداخت، امــا در همین 
مقیاس این حادثه به ســختی مدیریت شد. 
عضو هیئت علمی دانشگاه مازندران با بیان 
اینکه شدت پذیری، تکرارپذیری و تجربه ای 
کــه آن جامعه محلی پیدا می کند دلیلی بر 
مدیریت بحران می شود، خاطرنشان کرد: در 
کالیفرنیا تجربه آتش سوزی گسترده وجود 
داشــت، اما حجم و مدت زمان حادثه فراتر 
از پیش بینی ها بوده اســت. وی با اشــاره به 
اینکه آتش سوزی اراضی جنگلی و مرتعی در 
استان مازندران، حادثه قابل پیش بینی برای 
سال های آینده است، گفت: یکی از مهم ترین 
ضعف هایی که در کشــورمان وجــود دارد 
این اســت که از »فضای مجازی، تلویزیون 
و ان جی او« ها بــرای آموزش مردم، مقابله و 
حتی پیش بینی مدیریت این بحران استفاده 

نکرده ایم. 
دانشــیار گــروه مدیریــت جهانگردی 
دانشکده علوم انســانی و اجتماعی دانشگاه 
مازندران با بیان اینکه در دنیا مدیریت ریسک 
را به جای مدیریت بحران به کار می گیرند، 
به این نکته اشاره کرده که هر منطقه ای که 
ریسک بالاتری دارد نیازمند بودجه بیشتری 
است.  مدیریت احتمال وقوع حادثه در دنیا 
به کار گرفته شــده و این امر از هزینه های 
بعدی جلوگیری خواهد کرد، اما متاســفانه 
در کشــورمان و مازندران، به مدیریت پس 
از بحران بیشتر توجه شده است. رمضان زاده 
در پایان با اشــاره بــه راهکار های مدیریت 
این موضــوع، اظهار کــرد: مدیرانی که در 
بخش مدیریت بحران انتخاب می شوند باید 
متخصص باشــند و از نگاه سیاسی انتخاب 
نشــوند، اســتمرار مدیریت در این موضوع 
خاص بسیار مهم اســت چرا که عمر کوتاه 
مدیریتی نمی تواند روند تغییرات را به خوبی 
درک کند و سوشال مدیا برای آگاهی مردم 

در این زمینه بسیار تاثیرگذار است. 

بحث مهاجــرت نیروهای متخصص 
از کشور طی ســال های اخیر با شدت 
بیشتری مطرح می شــود و آمارها از 
کمبود پزشــک به ویژه در شهر های 

کوچک حکایت دارند. 
به گزارش ایلنا، این کمبود، در خصوص 
مهاجرت پرســتاران نیز احســاس می شود 
به گونه ای که بســیاری از بیمارستان ها و 
مراکز پزشــکی دچار کمبود کادر پزشکی 
هســتند و مشــکلات زیادی بــرای مردم 
در زمینــه معالجات به وجود آمده اســت. 
براساس آمار ســازمان نظام پزشکی ایران 
در ۸ ماه نخســت ســال  جاری، ۴ هزار و 
۵۰۰ نفــر دیگر از اعضای کادر درمان برای 
مهاجــرت اقدام کرده اند.  ۷ هزار پزشــک، 
پرســتار و عضو کادر درمان کشــور نیز در 
ســال ۱۴۰۲ برای مهاجرت اقدام کرده اند. 
به گفته کارشناسان میانگین سرانه پزشک 
متخصص در کشور های اروپایی ۲۴۵ و در 
کشــور های منطقه ۱۴۳ به ازای هر ۱۰۰ 
هزار نفر است، اما در ایران فقط ۶۲ پزشک 
متخصص بــه ازای هر ۱۰۰ هزار نفر وجود 
دارد. چند روز پیش نیز وزیر بهداشــت از 
رشــته های تخصص  ماندن ظرفیت  خالی 
پزشکی خبرداد و گفت: »متأسفانه در تمام 
رشــته های تخصصی به جز سه رشته غدد، 
گوارش و جراحی پلاســتیک که داوطلبان 
آن به حد ظرفیت رســیده بود در ســایر 
رشــته ها تعداد داوطلبان زیر ظرفیت اعلام 

شده بودند. «
رئیس نظام پزشــکی شــیراز بایادآوری 
اینکه در رشته های تخصصی امسال حدود 
۲۵۰۰ صندلــی خالی اســت، می گوید: به 
رغم اینکــه افراد زمانی یک الی دو ســال 
برای قبولــی تخصص درس می خواندند اما 
در شرایط کنونی کســی حاضر به دریافت 
تخصص نیســت. محمدرضــا دیده بان در 
دانشــجویان  می افزاید:  ایلنــا  با  گفت و گو 
پزشــکی  معتقدند وقتی ۶ الی ۷ ســال از 
عمر خــود را صرف دریافت مدرک عمومی 
پزشــکی می کنند دیگر نمی خواهند۴ الی 
۵ ســال هم صرف دریافت تخصص کنند و 
همواره از این مهم ســر باز می زنند. رئیس 
سازمان نظام پزشکی شیراز در ادامه از نبود 
تکنسین بیهوشــی در شیراز انتقاد می کند 
و می گوید: بیمارســتان شــهید فقیهی و 
خلیلی شــیراز از مراکز بــزرگ درمانی در 
شیراز هســتند اما  به دلیل نبود متخصص 

بیهوشــی بســیاری از عمل ها دراین مراکز 
کنسل می شود. 

وی می گوید: دیگر رغبتی برای دریافت 
تخصــص جراحی قلب وجود ندارد؛ ســال 
گذشــته داوطلب جراحی تخصص قلب در 
شــیراز وجود نداشت و امسال تنها یک نفر 
داوطلــب برای گرفتن ایــن تخصص اعلام 

آمادگی کرده است. 
دیده بان با بیان اینکه شــواهد حاکی از 
آن اســت که در آینده پزشک با سوادی در 
شــیراز وجود نخواهد داشت، بیان می کند: 
ســخنان مقامات و مســئولان در خصوص 
اینکه پزشــکانی که مایل هستند مهاجرت 
کننــد از یک طــرف و افزایــش ظرفیت 
پذیرش دانشجویان از ســوی دیگر؛ ضربه 
سنگینی به درمان کشور وارد خواهد کرد. 

رئیس ســازمان نظام پزشــکی شیراز با 
اشــاره به اینکه در حال حاضــر بعضی از 
دانشجویان رشته پزشکی سواد کافی برای 
تحصیل دراین رشته ها را ندارند و بعضی از 
جدید  صحبت های  به هیچ وجه  دانشجویان 
درس های اســاتید را متوجه نمی شــوند، 
می افزاید: ورود پزشــکان بی ســواد سبب 
خواهد شــد تــا شــهروندان بــرای یک 
سرماخوردگی ساده هم به پزشک مراجعه 
نکننــد. وی با اشــاره به اینکــه دود تمام 
این اشــتباهات در مرحله نخست به چشم 
مردم و در گام بعد به چشم جامعه پزشکی 
می رود، ادامه می دهد: بعضی از پزشــکانی 
که به کشــور های دیگر مهاجرت می کنند 
به مشــاغل دیگر روی آورده اند؛ پزشــکان 
به مراتب از وضعیت اقتصــادی و زندگی و 

رفاه در ایران راضی هستند. 
دیده بان با انتقاد از سیاســت های دولت 
در برابر پزشــکان می گوید: در یک سال و 

نیم گذشته حدود ۱۰ هزار پزشک از ایران 
مهاجرت کرده اند  و تعداد پزشکان با سواد 
در ایران روز به روز در حال کاهش اســت. 
رئیس نظام پزشکی شیراز با اشاره به اینکه 
طی دو سال گذشــته حدود ۲ الی ۳ هزار 
نفر از کادر پزشکی فارس به دیگر کشور ها 
مهاجــرت کرده اند، می افزاید: بی توجهی به  
جامعه پزشکی و ســرکوب خواسته های به 
حق پزشــکان و نا امیدی در این قشر باعث 
شده تا پزشــکان روز به روز از ادامه فعالیت 
در کشور دلسرد شوند. دیده بان با اشاره به 
اینکه تنها باشعار نمی توان اتفاقات خوب را 
رقم زد و سر دادن شعار نیازمند عمل است، 
ادامه می دهد: سالهاست شعار های حمایتی 

از جامعه پزشکی عملیاتی نشده است. 
وی با بیان اینکه بخش خصوصی درمان 
و آزمایشــگاه ها و مطب داران به  سختی در 
بخش  فعالیــت هســتند، می افزاید:  حال 
خصوصی پزشــکی به  ســختی هزینه های 
جاری را تامین می کند و مطب داری و علوم 
آزمایشگاهی بسیار هزینه بر است که تمام 
این عوامل باعث شــده تا مراکز خصوصی 
درمــان به دلیــل بی توجهی با مشــکلات 

متعددی مواجه شوند. 
رئیس نظام پزشکی شــیراز با یادآوری 
اینکه مســئولان تنها به دریافت های سکه 
و دلار توســط پزشــکان زوم کرده انــد و 
موارد دیگر را ســرکوب می کننــد، تاکید 
می کند: دســتمزد پزشکان در ایران نسبت 
به نرخ واقعی ۵۰۰ درصد عقب تر اســت و 
پزشکان در ایران و استان فارس حدود یک 
پنجــم میزان واقعی  دریافتی دارند که این 
میزان در بعضی از رشته ها به یک دهم هم 

می رسد.   
وی بــا بیان اینکه دریافــت هزینه های 

جراحی به صورت دلار توســط پزشــکان و 
متخصصیــن تخلف اســت، می گوید: افراد 
و بی مارانــی کــه جهت انجــام جراحی و 
درمان به پزشــکان دلار پرداخت کرده اند 
با در دست داشــتن مســتندات می توانند 
شــکایت خود را ثبت کنند. رئیس سازمان 
نظام پزشــکی شــیراز بااشــاره بــه اینکه 
دریافت دلار توســط پزشکان و جراحان را 
نمی توان به همه فعــالان اینبخش تعمیم 
داد، می افزایــد: امــکان دارد تنهــا تعداد 
اندکی از پزشــکان جهــت انجام جراحی و 
درمان اقدام به دریافت دلار کنند. دیده بان 
تاکید می کند: حدود ۲۵ هزار عضو سازمان 
نظام پزشــکی هســتند و مطمئنــا تمام 
این افــراد دستمزدشــان را به صورت دلار 
دریافت نمی کنند، افرادی که جهت درمان 
هزینــه را به صورت دلار و ســکه پرداخت 
کردهانــد جهت رســیدگی به ایــن مورد 
 می توانند شکایت خود را با مستندات ثبت 

کنند. 
رئیس نظام پزشکی شــیراز با اشاره به 
اینکه ایــران پائین ترین تعرفه پزشــکی را 
در دنیا دارد، ادامه می دهد: تعرفه پزشــکی 
درایران حتی نســبت به کشور هایی مانند 
افغانســتان و عــراق هم پایین تر اســت. 
دیده بــان می گوید: نیاز اســت تــا دولت 
تعرفه واقعی را به پزشــکان پرداخت کند 
و از طرفی دیگر بیمه ها هم باید نســبت به 
پرداخت هزینه های پزشکان در اسرع وقت 
اقدام کنند. وی با اشــاره به اینکه معتقدیم 
که بیمار نبایــد به صورت مســتقیم وجه 
درمان را پرداخت کنند و دستمزد پزشکان 
بایــد ازطریق بیمه هــا انجام شــود، بیان 
می کند: به مردم آدرس غلط داده می شود؛ 
بعضا مســئولان عنوان می کنند که افزایش 
قیمت ویزیت فشار به مردم تحمیل می کند 
در صورتی که این گونه نیســت و مسئولان 
جهت حمایت از مردم وپزشکان باید بیمه ها 

را تقویت کنند. 
رئیس نظام پزشکی شیراز با بیان اینکه 
دولت باید از طریق بیمه ها پول پزشکان را 
پرداخت کند و رابطه پولی میان پزشــکان 
و بیمــاران را از بین ببــرد، عنوان می کند: 
در تمام کشور ها پول پزشک ازطریق بیمه 
به پزشــکان پرداخت می شود اما در کشور 
ما خالی کردن شــانه از مســئولیت توسط 
دولت و ناتوانی بیمه ها باعث شده تا مردم و 

پزشکان در مقابل یکدیگر قرار بگیرند. 

آیا مازندران کالیفرنیا می شود؟

خطر آتش سوزی در جنگل های شمال

دستمزد پزشکان در ایران نسبت به نرخ واقعی ۵٠٠ درصد عقب تر است

مهاجرت٣ هزار نفر از کادر پزشکی فارس به دیگر کشور ها


